

# BEST OF

## *Weißer Burgunder Pinot Varieties*

### Dem Jahrgang abgetrotzt



Marcus Hofschuster

Für Weißburgunder, Grauburgunder und Chardonnay war 2014 wahrlich kein einfaches Jahr. Um so erstaunlicher sind die Spitzenleistungen des Jahrgangs, allen voran aus Baden, wo man angesichts der besten Weine ebensogut glauben

könnte, man hätte es mit einem erstklassigen Jahrgang zu tun. Die Pfalz hatte es erkennbar schwerer, doch zumindest beim Weißburgunder spielt sie auch heuer ganz vorne mit. Immer auffälliger werden zudem die besten Betriebe Württembergs, auch Franken schlägt sich bemerkenswert gut. Bemerkenswert ist die Verteilung der Spitzenplätze beim Chardonnay, der sich langsam auch in Deutschland als nobelste aller weißen Burgundersorten zu erweisen scheint. Hier spielt Rheinhessen eine überraschend wichtige Rolle und kann mit gleich 2 der besten 5 Weine des Jahrgangs aufwarten. Ihre Produzenten wird man bald zur ersten Reihe der deutschen Weinerzeuger zählen müssen.

Insgesamt haben wir heuer rund 350 weiße Burgunderweine aus Deutschland probiert. Die besten jeder Kategorie stellen wir hier vor, alle anderen finden sie im Weinführer unter diesem Link: [www.wein-plus.eu/bo](http://www.wein-plus.eu/bo)

### In spite of a difficult vintage

2014 was definitely not an easy year for Pinot Blanc, Pinot Gris and Chardonnay. In the light of this, it is even more surprising to note the top performers of the vintage, particularly those from Baden, where the best wines could have you believe you are dealing with an outstanding vintage. Conditions were clearly much tougher in the Pfalz region, but at least in terms of Pinot Blanc the region once again puts in a very good performance this year. The best producers in Württemberg are becoming successively more apparent, and Franken, too, shows surprisingly well. It is worth remarking on the distribution of top placings with regard to Chardonnay, which slowly appears to be establishing itself in Germany as well as the most noble of the white Pinot varieties. In this department, Rheinhessen plays a surprisingly important role, showing no fewer than 2 of the best 5 wines of the vintage. It won't be long until one will have to count their producers among the top echelon of German wine producers.

In total, we tasted around 350 white Pinot wines from Germany this year. We present the best wines in each category here, all the other can be found in the Wine Guide under this link: [www.wein-plus.eu/bo](http://www.wein-plus.eu/bo)

### Weißburgunder / Pinot Blanc

- 93** 2012 Bienenberg GG, Bernhard Huber
- 92** 2014 Bassgeige GG, Franz Keller
- 92** 2014 Im Sonnenschein GG, Ökonomierat Rebholz
- 91** 2014 Winklerberg Winklen GG, Dr. Heger
- 91** 2014 Langenmorgen GG, Bassermann-Jordan
- 91** 2014 Schloßberg GG, Dr. Heger
- 90** 2013 Centgrafenberg, Rudolf Fürst
- 90** 2014 Mandelberg GG, Dr. Wehrheim
- 90** 2014 Mandelberg GG, Ökonomierat Rebholz
- 90** 2014 Herrenberg GG, Seeger
- 89** 2013 Gips GG, Gerhard Aldinger
- 89** 2014 Vorderer Winklerberg GG, Dr. Heger
- 88** 2014 Mandelberg GG, Bergdolt
- 88** 2014 Großkarlbach „Kalkmergel“, Wageck-Pfaffmann
- 88** 2014 Kirschgarten GG, Philipp Kuhn
- 88** 2013 Centgrafenberg, Rudolf Fürst
- 88** 2014 Kronsberg Erste Lage, Hans Wirsching

### Grauburgunder / Pinot Gris

- 92** 2014 Schlossberg GG, Dr. Heger
- 92** 2014 Schlossberg GG, Franz Keller
- 91** 2014 Bassgeige GG, Franz Keller
- 91** 2014 Herrenberg Oberklamm GG, Seeger
- 90** 2012 Hades, Drautz-Able
- 89** 2013 Eichberg GG, Salwey
- 89** 2014 Bienenberg GG, Bernhard Huber
- 89** 2014 Vorderer Winklerberg GG, Dr. Heger
- 88** 2014 Schloßgarten Villinger GG, Bercher
- 88** 2014 Teufelspfad, Braunewell
- 88** 2014 Feuerberg Haslen GG, Bercher
- 88** 2014 Laumersheim Réserve, Philipp Kuhn
- 88** 2013 Henkenberg GG, Salwey
- 88** 2014 Sonnenstück GG, Blankenhorn

### Chardonnay

- 94** 2012 Schlossberg, Bernhard Huber
- 93** 2014 Kirchberg GG, Franz Keller
- 92** 2014 Réserve, Knewitz
- 90** 2012 Bernhard Huber
- 89** 2014 Saulheim Réserve, Thörlé
- 88** 2014 Stahlbühl Erste Lage, Münzberg
- 88** 2014 Sonnenstück GG, Blankenhorn
- 88** 2013 Tempus, Bergdolt
- 88** 2014 Sulzfeld Ortswein, Zehnthof
- 88** 2014 Hades, Fürst Hohenlohe

## Professionell, unabhängig und kompetent

Wein-Plus ist Europas führende unabhängige Internet-Plattform zum Thema Wein. Täglich nutzen über 6.000 Menschen das Informations- und Kommunikationsnetzwerk, in dem rund 187.000 private und professionelle Weinliebhaber registriert sind. Der Weinführer von Wein-Plus ist mit Beschreibungen und Bewertungen von über 120.000 Weinen der größte seiner Art. Er wird nahezu täglich aktualisiert und basiert auf strengen Verkostungsrichtlinien.

Chefverkoster Marcus Hofschuster und sein Team arbeiten hauptberuflich für den Weinführer und nehmen sich für jede Weinbeurteilung ausreichend Zeit. Alle Weine werden ausschließlich im neutralen Proberaum von Wein-Plus in Erlangen verkostet. Die Verkostung erfolgt blind, so dass Wein und Erzeuger dem Verkoster bei der Bewertung nicht bekannt sind. Die Weine werden grundsätzlich in zusammenhängenden Serien gemeinsam mit ähnlichen Weinen probiert, um einen sinnvollen sensorischen Rahmen zu gewährleisten.

Marcus Hofschuster genießt ein herausragendes Renommee als gewissenhafter und unbestechlicher Experte. Sein Team besteht ebenfalls aus erfahrenen Verkostern mit fundierter weinfachlicher Ausbildung. Das Verkostungssystem ist voll EDV-gestützt und abgesichert gegen Verwechslungen und Eingabefehler. Die Bewertungen werden regelmäßig durch Gegenproben überprüft, die ebenfalls blind erfolgen.

Die Weine werden nach dem internationalen 100-Punkte-Schema bewertet. Dabei werden in den Weinführer nur Weine mit mindestens 80 Punkten aufgenommen. Das Bewertungssystem wird bei Wein-Plus strenger angewandt als bei anderen Weinführern heute üblich. Die einzelnen Punkte entsprechen folgenden Kategorien:

- 80 bis 84 Punkte: sehr gut
- 85 bis 89 Punkte: ausgezeichnet
- 90 bis 94 Punkte: hervorragend
- 95 bis 99 Punkte: groß
- 100 Punkte: einzigartig

## In der Reihe **BEST OF** zuletzt erschienen:

- BEST OF **Lombardei**
- BEST OF **Chianti Classico**
- BEST OF **Ribera del Duero**
- BEST OF **Barolo**
- BEST OF **Weiße Grosse Gewächse**
- BEST OF **Brunello di Montalcino**
- BEST OF **Südtirol**
- BEST OF **Silvaner**
- BEST OF **Grosses Gewächs - Rotweine**
- BEST OF **Weißweine der Loire**
- BEST OF **Rotweine der Loire**
- BEST OF **Rote Cuvées aus Österreich**
- BEST OF **Carnuntum**

## Professional, independent and competent

Wein-Plus is the leading independent Internet platform on the topic of wine in Europe. Each day, more than 6,000 people use the network for information and communication, which has around 187,000 registered private and professional wine enthusiasts. The Wein-Plus wine guide, which lists tasting notes and scores for more than 120,000 wines, is the most comprehensive guide of its kind. It is brought up to date virtually on a daily basis, and is founded on strict tasting guidelines.

Head taster Marcus Hofschuster and his team work full-time for the wine guide, and ensure they take sufficient time for each and every wine rating and description. All the wines are tasted without exception in the neutral surroundings of the tasting room at the Wein-Plus head office in Erlangen, Germany. Tasting is always done blind, so that the tasters do not know during the tasting which wine or which producer they are rating. Wines are always tasted in logical series together with other similar wines, in order to ensure a meaningful sensory framework for the descriptions and ratings.

Marcus Hofschuster enjoys an outstanding reputation as a conscientious and incorruptible expert. His team consists of tasters who are likewise experienced, and have professional training in wine. The tasting system is fully supported by a computer system, with protection built in against errors of entry and mix-ups. Ratings are constantly monitored by inserting counter-bottles, which are also tasted blind.

Wines are scored in accordance with the international 100 point system. Only wines that score a minimum of 80 points are included in the wine guide. At Wein-Plus, the scoring system is applied more strictly than is usual in the case of other wine guides. Specifically, the points scores correspond with the following categories:

- 80 to 84 Points: very good
- 85 to 89 Points: excellent
- 90 to 94 Points: outstanding
- 95 to 99 Points: great
- 100 Points: unique

## Recently published in the **BEST OF** series:

- BEST OF **Lombardy**
- BEST OF **Chianti Classico**
- BEST OF **Ribera del Duero**
- BEST OF **Barolo**
- BEST OF **White German Grand Crus**
- BEST OF **Brunello di Montalcino**
- BEST OF **Südtirol**
- BEST OF **Silvaner**
- BEST OF **Red German Grand Crus**
- BEST OF **Loire red wines**
- BEST OF **Loire white wines**
- BEST OF **Austrian red blends**
- BEST OF **Carnuntum**